
باران چش�مه، 
سعيد احمديان
      گزارش

مشاور ورزشي 
س����تاد کل 
نيروهاي مسلح از پيشرو بودن ورزش در تحقق 
بيانيه گام دوم با تنظيم سند راهبردي خبر داد.

در چهلمين سالگرد انقلاب اسلامي و در 22بهمن 
سال 97 بود که بيانيه گام دوم انقلاب توسط مقام 
معظم رهبري منتش��ر ش��د. رهبر حکيم انقلاب 
اس��لامی با ص��دور »بياني��ه  گام دوم انقلاب« و 
برای ادامه این راه روش��ن به تبيين دستاوردهای 
شگرف چهار دهه  گذشته پرداختند و توصيه هایی 
اساس��ی به منظور »جه��اد بزرگ برای س��اختن 
ایران اس��لامی بزرگ« ارائه کردن��د. بيانيه  »گام 
دوم انق��لاب« تجدی��د مطلعی اس��ت خطاب به 
ملت ایران و به ویژه جوانان که به  مثابه منش��وری 
برای »دومين مرحله  خودس��ازی، جامعه پردازی 
و تمدن سازی« خواهد بود و »فصل جدید زندگی 
جمهوری اسلامی« را رقم خواهد زد. در ورزش هم 
از سال 98 نشس��ت هاي جمع بندی تدوین سند 
راهبردی بيانيه گام دوم انق��لاب در حوزه ورزش 
آغاز شد و پس از 9 ماه بررسي همه جانبه در نهایت 
پيش نویس این سند تنظيم شده و براي اجماع نظر 
اهالي ورزش در اختي��ار وزارت ورزش قرار گرفته 
است. در این راستا با مهرعلي باران چشمه، مشاور 
ورزشي و آموزشي ستاد کل نيروهاي مسلح درباره 

تنظيم این سند گفت وگو کرده ایم.
   سند راهبردي ورزش در 9 حوزه

باران چش��مه در گفت وگو با »ج��وان«، در ابتدا 
درباره فعاليت هاي کارگروه ورزش براي تحقق 

اصول هفت گانه مقام معظ��م رهبري در ورزش 
اینطور توضيح داد: »با توجه ب��ه بيانيه گام دوم 
انقلاب ک��ه مقام معظ��م رهب��ري در آن خط و 
مشي کشور را در 40 سال آینده براي رسيدن به 
تعالي تنظيم کرده اند، در حوزه ورزش و تربيت 
بدن��ي کارگروهي ب��ا هم��کاري وزارت ورزش، 
بس��يج ورزش��کاران و مرکز مطالعات راهبردي 
فرهنگي سپاه تشکيل شده است که پس از 9 ماه 
جلسات مختلف در جهت تحقق گام دوم انقلاب، 
پيش نویس تحق��ق این گام در ح��وزه ورزش و 
تربيت بدني تهيه ش��ده اس��ت. اهداف و تبيين 
وضع موجود ورزش کشور، رسالت ورزش درباره 
بيانيه گام دوم، چشم انداز 40 سال دوم انقلاب در 
حوزه ورزش، اهداف کلان، اصول و حاکم بر سند 
راهبري بيانيه گام دوم انقلاب و... بخش هایی از 
پيش نویس سند تحقق بيانيه گام دوم در حوزه 

ورزش را تشکيل مي دهند.«
مشاور ورزش��ي و آموزشي س��تاد کل نيروهاي 
مس��لح از اس��تخراج ضعف و قوت  های ورزش 
در حوزه ه��اي مختل��ف ب��راي تدوی��ن س��ند 
راهب��ردي ورزش خب��ر داد: »ب��راي اینکه نگاه 
واقع بينانه تري براي تنظيم این س��ند داش��ته 
باش��يم، ضعف ها و خطاهاي ورزش در 40 سال 
گذشته در 9 حوزه ورزش دانش آموزي، آموزشي، 
همگاني، قهرماني و حرف��ه اي، فرهنگي، منابع 
و زیرس��اخت ها، مدیریت، علمي و پژوهش��ي و 
ورزش بانوان را اس��تنتاج و استخراج کردیم. در 
ادامه دستاوردهایمان را در 9 حوزه اي که اشاره 
شد هم اس��تخراج کردیم تا مش��خص شود در 

سال هاي اخير از فرصت هایمان چه استفاده اي 
کرده ایم و ضعف هایمان چه بوده تا به ش��ناخت 
و آگاهي همه جانبه اي از ش��رایط ورزش کشور 
براي تدوین سند ورزش کشور در حوزه گام دوم 
انقلاب دس��ت پيدا کنيم. بخش دیگري که در 
تدوین پيش نویس سند مورد توجه قرار گرفت، 
موضوع ظرفيت هاي منابع مادي و انساني ورزش 

کشور بود.«
  تنظيم سند راهبردي بر اساس اصول هفت گانه 
عض��و کارگروه تنظيم س��ند راهب��ردي ورزش 
درب��اره بيانيه گام دوم انقلاب  معتقد اس��ت که 
نقشه راه آنها در تنظيم س��ند راهبردي ورزش 
اصول هفت گانه مقام معظم رهب��ري در بيانيه 
گام دوم انقلاب بوده اس��ت: »در بيانيه گام دوم 
انقلاب، مقام معظم رهبري، هفت اصول اساسي 
را براي تحقق گام دوم انقلاب برشمردند؛ نقش 
علم و پژوهش، معنویت و اخلاق، اقتصاد، عدالت 
و مبارزه با فساد، اس��تقلال و آزادي، عزت ملي 
و رواب��ط خارجي و س��بک زندگ��ي محورهاي 
اساس��ي بيانيه گام دوم انق��لاب بودند که مقام 
معظم رهبري بر آن تأکي��د کرده بودند. با توجه 
به این هفت محور راهبردهایمان، سند ورزش در 

حوزه هاي مختلف تدوین شد.«
به گفته باران چشمه در تدوین پيش نویس سند از 
نظارت صاحب نظران حوزه ورزش استفاده شده 
است: »در نشست هایي که به صورت تخصصي 
در این رابطه برگزار ش��د از اف��راد صاحب نظر و 
باتجربه اي مانند رؤس��اي فدراسيون ها، مدیران 
و معاونان ورزش سایر نهادها و... که براي ورزش 

زحمت کشيده اند در حوزه هاي مختلف دعوت 
کردیم و این س��ند با نقطه نظ��رات این عزیزان 
جمع بندي شد. در نهایت براي اینکه بتوانيم نگاه 
هدفمندی به ورزش کش��ور در 40 سال آینده 
در جهت تمدن نوین اس��لامي که مدنظر رهبر 
انقلاب است داشته باشيم، راهبردهاي مبتني بر 

اهداف تدوین شد.«
  ورزش پيشرو در اجراي بيانيه گام دوم

عض��و کارگروه تنظيم س��ند راهب��ردي ورزش 
درباره بيانيه گام دوم انقلاب آخرین اقدامات این 
کارگروه را هم اینطور برش��مرد: »پس از تنظيم 
پيش نویس س��ند، وزارت ورزش قرار اس��ت آن 
را در اختي��ار بخش هاي مختلف ورزش کش��ور 
قرار دهد ت��ا آنها نظرات ش��ان را بدهند و درباره 
کم و کاستي هایش پيش��نهادهاي خود را ارائه 
دهند. پس از جمع بندي این سند در کميسيون 
فرهنگ��ي وزارت ورزش مطرح و پ��س از تأیيد 
ابلاغ مي شود تا ورزش جزو بخش هاي پيشرو در 
تدوین یک سند راهبردي براي تحقق بيانيه گام 

دوم انقلاب باشد و در این مسير گام بردارد.«
باران چش��مه معتقد اس��ت که با نظرخواهي ها 
کاستي هاي این سند برطرف مي شود تا براي اجرا 
ابلاغ شود: »این پيش نویس حاصل تلاش هاي 9 
ماهه گروهي از صاحب نظران در حوزه ورزش بوده 
که شاید کاستي ها و کمبودهایي هم داشته باشد 
که با نظرخواهي از رؤساي فدراسيون ها، مدیران 
ادارت کل ورزش و جوانان و دیگر صاحب نظران، 
نواقص آن برط��رف و براي اجرا ب��ه بخش هاي 

مختلف ورزش کشور ابلاغ می شود.«
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شيوا نوروزی

دنيا حيدري

استخدامقهرمانانارادههمگانیمیخواهد
استخدام قهرمانان مصوبه هيئت دولت برای 
همه ارگان های دولتی اس��ت و فقط شامل 
وزارت ورزش نمی شود. البته این یک واقعيت 
اس��ت که در موضوع اس��تخدام ورزشکاران 
عملًا وزارتخانه های دیگ��ر تمایلی به انجام 
این کار ندارند. بيش��تر هم ب��ه این دليل که 
ورزش��کاران زمان زیادی ب��ه ورزش کردن 
اختصاص می دهند و ش��اید نتوانند تمام و 
کمال در خدمت وزارتخانه ها باشند. از سوی 
دیگر رشته تحصيلی بيشتر آنها ورزشی است و 
تخصص خاصی در زمينه های دیگر ندارند. اما این هم یک واقعيت است که این 
قهرمانان سرمایه های کشور هستند و افتخارآفرینانی که سال های سال با دست 
خالی برای کشورشان تلاش کردند و از جان مایه گذاشتند و حالا وظيفه ماست 
که همه با هم شرایطی را برای شان فراهم کنيم که شغلی داشته باشند و بتوانند 
نانی سر سفره خانواده خود ببرند. از طرف دیگر وزارت ورزش آنقدر گنجایش 
ندارد که به تنهایی تمام این ورزشکاران را جذب کند. به همين دليل دولت 
می تواند با تغييراتی در مصوبه جذب ورزشکاران قهرمان، دیگر وزارتخانه ها را 
موظف کند که سالی چند نفر از این قهرمانان را جذب کنند. اگرچه ممکن 
است خيلی از این ورزشکاران تخصص های خاصی نداشتند باشند، اما برخی 
هم متخصص هس��تند. ضمن اینکه همه نيروهای حاض��ر در وزارتخانه ها 
و دس��تگاه های مرتبط به آنها متخصص نيستند. از س��وی دیگر بسياری از 
وزارتخانه ها مانند وزارت صنایع باشگاهداری می کنند و بسياری دیگر با ورزش 
بی ارتباط نيستند و می توانند با اندکی حمایت شرایط استخدام این قهرمانان 
را فراهم کنند. درست است که وزارتخانه ها بودجه های محدود و مشخصی 
دارند، اما بدون تردید هر ساله افراد بسياری بازنشسته می شوند و استخدام 
چند نفر از افتخارآفرینان کشور نمی تواند کار چندان سختی باشد، خصوصاً که 
وزارتخانه ها در هر استان، ادارات تابعه زیادی دارند که می توانند به سادگی در 
این راستا گامی مهم برای قهرمانان کشور بردارند. این قهرمانان حق زیادی به 

گردن ما دارند و در زمينه استخدام آنها باید اراده همگانی به وجود آید.

حالخوببازگشتدوبارهبهچمنسبز
شاید این روزها خيلي از فوتباليس��ت ها به بازیکنان باشگاه هاي سوئد 
حسودي کنند، کشوري که از چند هفته پيش به تيم های فوتبال اجازه 
داد به تمرینات برگردند. این اتفاق در حالی رخ داد که در این کش��ور 
اروپایی هنوز فراگيری ویروس کرونا وجود دارد و روزانه چندصد مورد 
جدید در ابتلا به کووید ۱9 ثبت مي شود. اوشترسوند سوئد باشگاه سابق 
سامان قدوس، ملي پوش کشورمان هم مانند دیگر تيم ها تمرینات خود 
را پيگيری می کند. عکس مربوط به رونال��د موکيبی، بازیکن این تيم 
سوئدی است که از بازگشت به تمرینات بسيار خشنود است و در عکسي 
که دیوید ليستروم عکاس گتي ایمجز به ثبت رساند این موضوع کاملًا 
آشکار اس��ت. او با خيالی خوش روی زمين چمن دراز کشيده و به نظر 

می رسد نسبت به  کووید ۱9 نگرانی ندارد!

اصغر رحيمی
 رئيس سابق مرکز نظارت 
بر تيم هاي ملي کميته ملي المپيک

تمریننکردنبدتریناتفاقبرایورزشکاراست

کرونابرنامههایمانرابههمزد
رامين طباطبایی،       بسکتبال
رئيس فدراسيون 
بس��کتبال در خصوص تعطيلي لي��گ برتر و 
برنامه هاي تيم ملي گفت: »ما پس از بازی تيم 
ملی با قطر که پنجم اسفندماه و بدون تماشاگر 
برگزار شد، دیگر نتوانستيم هيچ مسابقه ای را 
برگزار کنيم. ۱5 اس��فندماه با مدیران عامل و 
سرمربيان تيم های راه یافته به مرحله پلی آف 
جلس��ه برگزار کردیم که تصميم گرفتيم اگر 
ش��رایط ت��ا روز 25 فروردین ماه عادی ش��د، 
بازی های مرحله پلی آف را از سر بگيریم و همه 

تيم های راه یافته به مرحله  پلی آف در آن جلسه 
پذیرفتند اگر ش��رایط تا این تاریخ عادی نشد، 
ليگ را لغو کنيم. در خصوص تيم ملي هم باید 
بگویم ما برنامه های مدون و خوبی را ترتيب داده 
بودیم که ویروس کرونا برنامه های ما را به هم زد. 
سفر به اسپانيا و بازي با این تيم و تيم ونزوئلا از 
جمله این برنامه ها بود. همچنين دیدار با ژاپن 
را قبل از شروع المپيک در برنامه داشتيم. ما از 
همين الان آمادگی داریم که در صورت عادی 
شدن شرایط برنامه های خودمان را تا مسابقات 

المپيک اجرایی کنيم.«

وقتي در تاری��خ 20 تير ماه ۱395 
فريدون حسن

      بازتاب
هيئت وزی��ران آیين نامه اجرایي 
جذب و استخدام قهرمانان مشمول 
قانون سرباز قهرمان را تصویب کرد و استخدام قهرمانان قانون شد، 
کمتر کسي فکر می کرد که اجراي این قانون با حاشيه و معضل همراه 
شود. قانون استخدام قهرمانان و مدال آوران ورزش کشور مسئله اي 
است که ظاهراً حاشيه ها و مسائل جانبي آن تمامي ندارد.  از یک سو 
وزارت ورزش روي اجراي این قانون اصرار دارد و از س��وي دیگر از 
جانب دستگاه هاي دیگر پاسخ مناس��بي براي اجرا داده نمي شود. 
اینگونه است که مثلاً قهرمان شناخته شده اي چون عليرضا کریمي 
هنوز از این اداره به آن اداره براي یافتن شغل پاسکاري مي شود و راه 
به جایي نمي برد. حالا اما بعد از گذش��ت چند سال معاون توسعه 
مدیریت و منابع وزارت ورزش به عدم همکاري دستگاه هاي دیگر با 
این وزارتخانه براي اجراي طرح استخدام ورزشکاران اشاره مي کند. 
ژاله فرامرزیان، معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت ورزش مي گوید: 

»وزارت ورزش و جوانان از استخدام قهرمانان استقبال کرده است و 
خيلی هم تلاش کردیم تا سایر دستگاه ها نيز این همراهی را داشته 
باشند، ولی این اتفاق در دستگاه های دیگر روند مطلوبی را نداشته 
است. در سال گذشته حدود 35 مورد قهرمان داشتيم که مراجعه 
کردند و همه این 35 مورد تقاضایی که به دستگاه ها داشتند ارسال 
ش��ده، اما 23 مورد آن که مربوط به دس��تگاه خودمان بوده تمام 
عملياتش انجام شده و با برآورد اعتبارات، ان شاءالله امسال از حضور 
آنها در ادارات کل ورزش و جوانان استان ها بهره مند خواهيم شد.« 
فرامرزیان ادامه می دهد: »سایر دستگاه ها با توجه به منابع شان و 
اینک��ه می توانند بپذیرن��د یا نه؛ یک��ی، دو مورد را ش��نيد ه ام که 
رایزنی هایی را انجام داده اند، ولی سایر موارد جواب مناسبی نداده اند.  
استخدام قهرمانان را فقط دستگاه ما استقبال می کند، به خاطر اینکه 
خودم��ان متولی آن هس��تيم و خيلی هم تلاش کردیم تا س��ایر 
دستگاه ها نيز این همراهی را داشته باشند، اما این اتفاق در دیگر 

دستگاه ها روند مطلوبی نداشته است.«

فرامرزیان:وزارتورزشمتولی
استخدامهمهقهرماناننیست

احسان حدادی،       چهره
قهرمان پرتاب 
دیسک پس از پشت سر گذاشتن بيماري کرونا 
حالا به م��رور تمرینات آمادگي خود را از س��ر 
مي گيرد. او مي گوید: »دو روز است که تمریناتم 
را شروع کرده ام و فقط درجا دوچرخه می زنم. 
خيلی نمی توانم به خودم فشار بياورم، ولی روز 
به روز بهتر می ش��وم و اميدوار هس��تم از نظر 
جسمانی بهبود پيدا کنم. روزهای اول پس از 
بهبودم خيلی سخت بود، چون 20 روز راه نرفته 
بودم و احساس می کردم زانوهایم خالی می کند؛ 
وزنم سنگين است و زمان راه رفتن خيلی اذیت  
می شدم، ولی خدا را ش��کر ریکاوری خوبی را 
پشت س��ر گذاش��تم و روز به روز در حال بهتر 

شدن هستم. اميدوارم تا اواخر اردیبهشت 
تمرینات��م را ش��روع کنم. امس��ال 

مش��خص نيس��ت که مسابقات 
دایموندليگ از چه زمانی شروع 
خواهد ش��د یا اص��لًا برگزار 

می ش��ود یا نه، چون چند 
مرحل��ه مقدماتی آن لغو 

شده و قرار نيست برگزار 
شود. اگر رقابت های 

بين المللی نباشد، 

احتمالاً خودمان چند مسابقه در ایران برگزار 
کنيم تا از شرایط مسابقه فاصله نگيریم. انجام 
ندادن مس��ابقه و تمرین بدتری��ن اتفاق برای 
ورزشکار است. اميدوارم امسال دوباره بالای ۶5 
متر دیسک را پرتاب کنم، البته این بيماری همه 

چيز را برای من به هم ریخت.«

ورزشدرتحققبیانیهگامدومپیشرواست
بررسي سند راهبردي ورزش در جهت تحقق بيانيه گام دوم در گفت وگوي »جوان« با باران چشمه، مشاور ورزشي ستاد کل نيروهاي مسلح

عوامفریبی
رمزموفقیتمدیرانفوتبالی!

بدهی های  سنگين باشگاه های پرطرفدار فوتبال ایران به بازیکنان خارجی 
بهترین فرصت برای عرض اندام عاشقان ریاست و فرصت طلبانی است که در 
هر شرایطی به فکر پست و مقام و جيب خودشان هستند. نقطه مشترک همه 
فرصت طلبان تلاش برای عوام فریبی و پيشبرد اهداف شان از طریق بازی با 
احساسات هواداران است، غافل از اینکه فوتبال دوستان ایرانی فهيم هستند 

و به این سادگی ها بازی نمی خورند. 
 طلب های پرداخت نشده استقلال به بازیکنانش به قدری زیاد شده که بعيد 
است باشگاه به این زودی ها بتواند رضایت همه شاکيان را جلب کند. علاوه 
بر بازیکنان ایرانی و کادر فنی که همگی از بابت عدم وصول مطالبات شان 
ناراضی و گلایه مند هستند، شاکيان خارجی نيز از طریق وکلای خود تلاش 
می کنند با پيغام و پسغام مدیریت باشگاه را تحت فشار بگذارند تا بلکه از 
این راه به پول شان برسند. منتها خبر ندارند که مدیران فوتبالی ما به این 
راحتی برای پرداخت بدهی ها پا پيش نمی گذارند و تنها به شاکيانی اهميت 
می دهند که رأی فيفا را گرفته و باشگاه در یک قدمی محروميت و کسر امتياز 
باشد. جدیدترین شاکی آبی ها دیاباته است؛ او هم از طریق وکيلش هشداری 
جدی به باشگاه داده است. همين هشدار و تهدید کافی بود تا مدیرعامل 
باشگاه به نگرانی هواداران به اصطلاح دلسوزی اشاره کند که مرتباً با ارسال 
پيام خواستار کمک مالی به باشگاه هستند. البته به گفته آقای مدیر هواداران 
حق دارند به آنها بی اعتماد باشند و باشگاه دست یاری به سوی هيچ هواداری 

دراز نمی کند و در عوض در آینده خدماتی به آنها ارائه خواهد شد! 
حالا که سعادتمند به بی اعتمادی هواداران اعتراف کرده،  ای کاش از پروژه 
خدمات رسانی باش��گاهی که توان پرداخت بموقع دس��تمزد بازیکنان و 
مربيانش را ندارد هم پرده برداری می کرد تا شدت عوام فریبی های متداول 

در فوتبال ایران یک بار دیگر برای همه عيان شود.
عجيب است که مدیرعامل آبی ها به این زودی کمک گرفتن از هواداران را از 
یاد برده است؛ اخيراً معلوم شد یکی از مثلاً عاشقان استقلال در خارج از کشور 
به اسم کمک به تيم محبوبش و پرداخت طلب دو بازیکن خارجی )ميليچ و 
دیاباته( همه را سرکار گذاشته است. آقایان با اعتماد به نفس خبر پرداخت 
بدهی این دو نفر را تأیيد کردند، اما هر دو بازیکن منکر واریز طلب شان شدند 
و خيلی زود معلوم شد همين آقای هوادار خارج نشين در ازای پرداخت طلب 
جباروف )بازیکن چند فصل قبل استقلال( یک سند جعلی ارائه کرده بود. 
مدیران استقلال به یک خواننده خارج نشين در ازای خلاص شدن از شر 
طلبکاران ميدان می دهند تا یک شبه تعداد فالورهایش چندین برابر شود، 
چطور باید باور کرد که باشگاه کمک های دیگر سينه سوخته های استقلال 
را نپذیرد! هيچ هوادار متمولی حاضر نيست بی خود و بی جهت ثروتش را 
خرج فوتبالی کند که غرق در باتلاق سوءمدیریت است، مگر اینکه هدفمند 
و برای رسيدن به مقاصد غيرفوتبالی اش پا پيش بگذارد که در واقع  در این 
سال ها افراد زیادی با همين تفکر خودشان را به تيم های ليگ برتری نزدیک 
کردند. البته آنها هم خيری از این فوتبال ندیدند، علاوه بر این مدیرعامل 
آبی ها نيز مثل سایر مدیران فوتبالی برای فرار از مسئوليت و بی تقصير جلوه 
دادن خود از عزیزانی گفته که برای ناکامی آنها تلاش می کنند. تراشيدن 
دشمنان فرضی یکی از راهکارهای پرمصرف در فوتبال ما به شمار می رود، 
در حالی که آقایان در زمان عقد قرارداد با بازیکنان و پذیرفتن دستمزدهای 
چندصد هزار دلاری باید حواس شان به دخل و خرج باشگاه باشد. اینجا اما 
با هر شکایت خارجی همه از دست های پشت پرده حرف می زنند و تقصير 

را گردن دیگران می اندازند. 
مخلص کلام اینکه هواداران نيازی به ارائه خدمات از س��وی باش��گاه ندارند. 
اصلی ترین خواسته آنها روراست بودن مدیران و شفاف سازی در خصوص اوضاع 
و احوال مدیریت تيم محبوب شان است. در این صورت است که آنها می توانند 
به آینده تيم و نتایجش اميدوار باشند. هواداران راست و دروغ ادعاهای آقایان را 

خوب تشخيص می دهند و عوام فریبی دیگر در فوتبال ما جواب نمی دهد.

تعطيلی یا از سر گرفتن ليگ
دوراهیسلامتوهزینه؟!

بيش از دو ماه است که از تعطيلی فوتبال به دليل شيوع ویروس کرونا 
می گذرد و به رغم اینکه کسب و کار برخی مشاغل از سر گرفته شده، هنوز 
مشخص نيست که تيم های باشگاهی چه زمانی مجوز برگزاری تمرینات 
خود را برای از سر گرفتن رقابت های ليگ می گيرند، آن هم در حالی که به 
نظر می رسد متوليان فوتبال به نيمه کاره ماندن ليگ فکر هم نمی کنند.

پرواضح است که دست دست کردن در این زمينه جز برای سلامت ورزشکاران 
و مردم نيست. مسئله ای که عليرضا وهاب زاده، مشاور رسانه ای وزیر بهداشت 
در گفت وگو با دانشجو صراحتاً به آن اشاره می کند: »قرار است ورزش کنيم 
برای سلامتی، ولی اگر قرار باشد فوتبال یا هر ورزشی باعث آسيب رساندن به 
سلامتی مردم شود، این هيچ توجيهی ندارد. اگر بخواهيم درباره فوتبال عجله 
به خرج دهيم، ممکن است پشيمانی هایی به بار آید، به همين دليل هم گفتيم 
تکليف از سر گرفته شدن ليگ برتر تا ۱5 اردیبهشت ماه مشخص می شود.«

  دودستگی و بلاتکليفی
آنچه مسلم است اینکه سرنوشت ليگ نوزدهم مشخص نيست. شاید ۱5 
اردیبهشت مجوز بازگشت تيم ها به تمرینات گروهی البته با رعایت موارد 
بهداشتی و ایمنی صادر شود، شاید هم نتيجه بازگشت مردم به خيابان ها 
بعد از دو هفت��ه رأی به نيم��ه کاره ماندن ليگ بدهد. ب��ا وجود همه این 
بلاتکليفی ها، اما کشمکش بر سر جام و تعطيلی ليگ همچنان ادامه دارد و 
بين تيم ها دودستگی ایجاد کرده، مسئله ای که بدون تردید تصميم گيری 

در خصوص ليگ نيمه کاره نوزدهم را سخت خواهد کرد.
البته این چالش تنها مختص به ایران نيست و این چنين کشمکش هایی را در 
کشورهای اروپایی نيز می توان دید. برای نمونه بعد از بلژیک و هلند، فرانسه 
نيز با اعلام قهرمان این فصل ليگ برتر کشورش را نيمه کاره به پایان برد، اما در 
برخی کشورها چون ایتاليا، آلمان و انگليس تلاش ها در راستای از سرگيری  
رقابت هاست. در ایران هم پرواضح است، تيمی چون پرسپوليس که با ۱0 
امتياز اختلاف مدت هاست که صدرنشين است موافق تعطيلی و نيمه کاره 
ماندن ليگ نيست، اما تيم هایی که این شرایط می تواند فرصتی برای شان 
مهيا کند که از سقوط به دسته پایين تر فرار کنند یا آنهایی که نتوانسته اند 
خود را به قهرمانی نزدیک کنند و با این فرصت پيش آمده حداقل می توانند 
جزو تيم های راه یافته به ليگ قهرمانان باشند و حتی آنها که تعطيلی ليگ 
می تواند به معنای کاهش هزینه ها برای شان باشد، قاعدتاً موافق تعطيلی ليگ 
و نيمه کاره ماندن آن هستند. تيم هایی  چون تراکتور، ماشين سازی، نساجی 
و گل گهر درخواس��ت های خود را نيز در همين راستا به سازمان ليگ ارائه 
داده اند. البته در این بين سپاهان هم که با فاصله ای ۱0 امتيازی از صدر جدول 
قرار دارد، خواستار تعطيلی ليگ است. تيمی که در بازی با پرسپوليس به دليل 
عدم حضور تماشاگران در ورزشگاه )تصميمی که برای حفظ سلامت مردم و 
تماشاگران گرفته شده بود(، حاضر به حضور در ميدان نشد، حالا مدعی است 
با توجه به اهميت بالای سلامت همگان هيچ دليلی برای شروع زودهنگام 

مسابقات وجود ندارد و باید تا بهبودی کامل شرایط صبر کرد.
  تناقض در گفتار

به رغم اینکه مشاور رسانه ای وزیر بهداشت صراحتاً می گوید که آمار مبتلایان 
به کرونا و مرگ و مير ناشی از آن برای صدور مجوز شروع تمرینات تيم های 
باشگاهی تعيين کننده  است، اما سرپرس��ت برگزاری رقابت های سازمان 
ليگ در برنامه زنده از فوتبال چه خبر، به گونه ای صحبت می کند که گویا 
مشکلات حل شده و تيم ها به زودی تمرینات خود را از سر خواهند گرفت: 
»خوشبختانه در جلسه ای که با ستاد ملی مبارزه با بيماری کرونا در ورزش 
داشتيم، به تعاملات خوبی رس��يدیم و چارچوب هایی  برای نهایی شدن 
توسط این ستاد به ریاس��ت خليليان تنظيم شد. این چارچوب ها تحویل 
وزارت ورزش شده تا مورد بازبينی قرار گيرد و سپس نظرشان را اعلام کنند 
تا ما بتوانيم سراغ برنامه ریزی هایمان برویم. باشگاه ها هم به بازیکنان خارجی 
خود فراخوان داده اند تا در صورت برگزاری تمرینات از ۱5 اردیبهش��ت، 

مشکلی برای تهيه بليت و حضور در ایران نداشته باشند.«
  کسی به منتفی شدن ليگ فکر هم نمی کند

اگرچه هنوز هيچ چيز به طور رسمی و قطعی اعلام نشده، اما با توجه به صحبت های 
سهيل مهدی سرپرست برگزاری رقابت های سازمان ليگ به نظر می رسد کسی در 
فدراسيون به تعطيلی ليگ فکر هم نمی کند: »اميدواریم به سمت منتفی شدن 
کامل نرویم، زیرا سرمایه گذاری های زیادی صورت گرفته و همه متضرر می شوند. 
سعی بر این است تا بين بد و بدتر آنچه بهتر است را انتخاب کنيم تا فضا متشنج 
نشود.« این در حالی است که سهرابی، سرپرست مدیرعاملی باشگاه تراکتور در 
انتقاد به تصميمات احتمالی فدراسيون مدعی شده است: »اصرار عجيب متوليان 
فوتبال ایران برای ادامه  مسابقات، این موضوع را در اذهان عمومی تداعی می کند 
که شاید فدراسيون با اسپانسری قرارداد همکاری دارد و به خاطر رفع تکليف و 

منافع خودش به ادامه مسابقات در شرایط کرونا اصرار دارد.«

PSGقهرمانفصلنیمهتماملوشامپیونه
اعضای هيئت مدیره سازمان ليگ فوتبال فرانسه روز پنج شنبه تشکيل 
جلسه دادند و با اکثریت آرا، رأی به مختومه اعلام شدن ليگ های 
دسته اول و دسته دوم این کشور در فصل 20-20۱9 دادند. بر 
این اساس پاری سن ژرمن به عنوان قهرمان فرانسه اعلام شد و 
به همراه المپيک مارسی نمایندگان فرانسه در ليگ قهرمانان 
اروپا خواهند بود. رن هم راهی مرحله پلی آف ليگ قهرمانان 
اروپا خواهد شد. ليل و رمس نمایندگان فرانس��ه در ليگ اروپا 
خواهند بود و نيس هم در مسابقات پلی آف ليگ اروپا به ميدان خواهد رفت. 
تيم های تولوز و آميان به دسته دوم سقوط و لوریان و لنس هم از دسته دوم به 
لوشامپيونه صعود خواهند کرد. اعلام این خبر واکنش های زیادی را به همراه 
داشت. ناصر الخليفی، رئيس باشگاه پاریسی قهرمانی پاری سن ژرمن را به کادر 
درمانی فرانسه تقدیم کرد، اما باشگاه المپيک ليون با انتشار بيانيه ای ضمن 
مخالفت با تصميم گرفته شده از اعتراض به مراجع قانونی خبر داد: »با توجه 
به تصميم مسئولان و فدراسيون فوتبال فرانسه  حق اعتراض و فرجام خواهی 
برای ليون محفوظ است. خس��ارتی که این تصميم به باشگاه وارد می کند 
به چند ده  ميليون یورو می رسد.« برنارد یوآنين، رئيس باشگاه آميان هم 
تصميم اعلام شده را ناعادلانه خواند: »آميان تصميم سازمان ليگ دسته 
 اول فرانسه مبنی بر نيمه  تمام ماندن رقابت ها با اعلام قهرمانی پاری سن ژرمن 
و سقوط آميان به دسته پایين تر را نمی پذیرد. عادلانه ترین اقدام صعود دو 
تيم از دسته پایين تر به لوشامپيونه و عدم سقوط هيچ تيمی بود.« روکسان 
ماراسينيانو، وزیر ورزش فرانسه هم در واکنش به شکایت باشگاه ليون گفت: 
»ليون می خواهد شکایت کند و به دادگاه برود؟ بگذارید برود. عده ای سود 

کردند و عده ای زیان، همه باید این شرایط را درک کنند.«

يم
سن

ت ر | 
پو

لک
د م

حام


